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VOL FER UNA VISITA GUIADA 

PERSONALITZADA?

BREUS

EL KLEIBURG D’AMSTERDAM, GUAR-
DONAT AMB EL MIES VAN DER ROHE     

La Comissió Europea i la Fundació Mies van der Rohe van 
anunciar aquest passat mes de maig el guanyador de l’edició 
2017 del Premi de la Unió Europea per a l’Arquitectura Con-
temporània: el guardó ha anat a parar a l’actuació de renovació 
urbana (a càrrec d’NL architects i XVW architectuur) de ‘Klei-

ciutat neerlandesa d’Amsterdam. El projecte, que era un dels 
-

gran dels Països Baixos, per un consorci, i fent partíceps el pro-
pietari, els veïns, el Museu Biljmer, que està dedicat a la història 
del districte on el Kleiburg està ubicat i els arquitectes. 

En aquest sentit, el comissionat per a l’Educació, Cultura, Jo-
ventut i Esport, Tibor Navracsics, ha remarcat que “congratula 

els guanyadors d’aquest premi, el qual demostra l’alta qualitat 

de l’arquitectura europea, el seu potencial creador i la seva ha-

bilitat per a abordar els reptes socials, econòmics, i de medi 

ambient del nostre temps”. La cerimònia de lliuraments de pre-

Rohe, a Montjuïc.   

LLEGIR MÉS

10 TERRATS VERDS A BARCELONA
Obert el concurs públic 
de cobertes verdes 
 

Urbanisme i Mobilitat posa en marxa un concurs públic de 
cobertes verdes (vegetal) per tal d’aconseguir 10 nous te-

S’atorgaran subvencions (una per districte, preferentment)  
per a l’execució d’aquestes cobertes, donant prioritat als 

impacte paisatgístic o que puguin generar una millora de 
caràcter social, econòmic, o ambiental.

-
junt d’actuacions (màxim de 100.000 euros). Aquesta con-
vocatòria s’emmarca en les línies d’actuació del programa 
municipal Pla del Verd i la Biodiversitat de Barcelona 2020, 
i el Programa d’impuls a la infraestructura Verda Urbana.

LLEGIR MÉS

CAATEEB

- AMIDAMENTS I PRESSUPOSTOS. 
2017.

MÉS INFORMACIÓ

- POSTGRAU GESTIÓ DEL PROJECTE I OBRA. -

MÉS INFORMACIÓ

- MÀSTER EN REHABILITACIÓ EN EDIFICACIÓ. Del 10 
d’octubre del 2017 al 19 de setembre del 2018.

MÉS INFORMACIÓ

- POSTGRAU EN EFICIÈNCIA ENERGÈTICA D’EDIFICIS SE-
GONS LA ISO 50.001. Del 19 d’octubre del 2017 al 21 de 
juny del 2018.

MÉS INFORMACIÓ

APCE

- REPTES EN L’EDIFICACIÓ DEL FUTUR. Dijous, 29 de 
juny de 2017 de 9 a 14h.

MÉS INFORMACIÓ

ESCOLA SERT - COAC

- CÀLCUL D’ESTRUCTURES EN REHABILITACIÓ: SOS-
TRES _6a ED. 

MÉS INFORMACIÓ

- L’ÚS DE MATERIALS TRADICIONALS. LA CALÇ. 
de juny al 14 de juliol del 2017.

MÉS INFORMACIÓ

- ESCOLA D’ESTIU: PROJECTE DE MANTENIMENT I EX-
PLOTACIÓ DELS ESPAIS CONSTRUÏTS. 
juliol del 2017.

MÉS INFORMACIÓ

- AMIDAMENTS, PRESSUPOSTOS I CERTIFICACIONS 
AMB PRESTO_3ED. 

MÉS INFORMACIÓ

- POSTGRAU EN FACILITY MANAGEMENT DE L’ESCOLA 
SERT (5ª EDICIÓ). 
març del 2018.

MÉS INFORMACIÓ

GREMI DE CONSTRUCTORS

El Gremi de Constructors d’Obres de Barcelona ofereix de 
forma continuada tot un ventall de cursos subvencionats (gra-

formacio@gremi-obres.org

- CURS DE MUNTATGE DE BASTIDES MÒBILS  (8 h). El 22 de 
juny del 2017. 

MÉS INFORMACIÓ

- CURS DE SEGURETAT EN ATMOSFERES EXPLOSIVES 
ATEX (6 h). 

MÉS INFORMACIÓ

- CURS DE PRL PALETERIA (20 h.) per a aturats
7 de juliol del 2017. 

MÉS INFORMACIÓ

- CURS DE PRL NIVELL BÀSIC (60 h). Del 7 al 27 de juliol 
del 2017.

MÉS INFORMACIÓ

FORMACIÓ

NOTÍCIES

IONE RUETE, DIRECTORA DEL BARCELONA BUILDING CONSTRUMAT 

La penúltima setmana de maig, Barcelona va acollir 
la 20ª edició del Barcelona Building Construmat, que 
enguany ha tingut la innovació com a camí a seguir 
per la construcció. En xifres: augment de superfí-

d’expositors. Uns dies abans del certamen, vam par-
lar amb la seva directora, na Ione Ruete. 

Arquitecta superior per l’ETSAB de la UPC, Ruete 

Especialitzada en rehabilitació i restauració, compta 
amb vuit anys d’experiència en el sector de la cons-
trucció, havent treballat tant a l’Ajuntament de Barce-
lona com en diversos estudis de reconegut prestigi. 
A Fira de Barcelona ha format part de l’organització 

Mobile World Congress, 

Smart City Expo o el mateix Beyond Building Bar-
celona-Construmat, al qual es va incorporar mesos 

Professional amb gran capacitat de treball, resolu-
tiva, empàtica i coherent. Defensora del treball en 
equip basat en el respecte, la implicació i la passió.

1. Quines novetats inclou Barcelona Building 
Construmat respecte a edicions anteriors?

La nova proposta de Barcelona Building Construmat 
s’assenta en la innovació com a principal tret carac-
terístic perquè la innovació implica canvi i els mo-
ments actuals, tant per a la societat en general com 
per al sector en particular, són moments de canvi. La 
construcció ha demostrat al llarg del temps ser un 
sector viu, dinàmic i innovador, tot i que a l’imaginari 
col·lectiu no sigui així. La innovació, a la qual dedi-

a Europa, serà el nucli de Barcelona Building Cons-
trumat, presentant nous materials, l’Internet de les 

constructiu… La innovació, al Future Arena, serà 

Construcció de Fira de Barcelona.

Talks Arena amb con-
ferències, ponències i congressos que abordaran les 

coordinat per l’Ajuntament de Barcelona; un Con-

I facilitarem la possibilitat de fer negocis al Mee-

tings Arena, on tindrà lloc el Fòrum Contract Na-
cional i Internacional, coordinat pel Col·legi de 
Dissenyadors d’Interiors de Catalunya; un fòrum 
d’inversió per a startups; o un fòrum d’ocupació, 
entre altres activitats.

Sense deixar de banda que els espais comuns del 
Meeting Arena i el 

Talks Arena seran dissenyadors l’espai expositiu, 
l’Industry Arena, que serà dissenyat pel prestigiós 
estudi Bach Arquitectes.

‘Facilitarem la possibilitat de fer negocis al Mee-

tings Arena, on tindrà lloc el Fòrum Contract’ 

2. Què busquen els visitants actuals al nou Cons-

El sector en general, i per tant el visitant, busca so-
lucions reals que s’ajustin a la realitat del moment. 
És per això que BBConstrumat aposta per la inno-
vació i per oferir noves oportunitats de negoci. En la 
seva vintena edició, el saló espera atraure l’atenció 
i l’interès de tots els actors sectorials. Arquitec-
tes, enginyers, dissenyadors, projectistes, paletes, 
instal·ladors… han de considerar-lo el seu saló.

3. Com es planteja la innovació dins el saló? 
Quins criteris es tenen en compte?

Com he comentat anteriorment, BBConstrumat 

quadrats dedicats a la innovació i a les tendèn-
cies que marquen el present i el futur del sector. 
Per això, comptem amb el nostre know-how i amb 
l’assessorament de centres tecnològics i institu-
cions de reconegut prestigi. BBConstrumat serà 

sectorial, sens dubte.

4. Quin paper tindran les pimes constructores 
catalanes i barcelonines dins el saló?

No podem oblidar que la major part del teixit empre-
sarial del sector de la construcció està format per 
pimes… i per tant l’oferta està molt dirigida cap a 
elles… En aquest sentit, mostrar les noves tendèn-
cies i materials, oferir respostes a les problemàti-
ques actuals i obrir noves oportunitats de negoci són 
ofertes pensades per a aquest tipus d’empreses.

5. Com s’articula la conjunció entre expositors 
de noves tecnologies amb altres de més tradi-
cionals com empreses rehabilitadores o de ma-
terials de construcció?

BBConstrumat vol donar cabuda a tots els agents 
del sector de la construcció. De fet, la força del saló 
i el que li ha permès arribar a aquesta vintena edi-
ció, sortejant la greu crisi que va afectar de manera 

a conèixer les sis fases que conformen el cicle de 

circular, passant per l’execució d’obra i la rehabili-

de valor del sector estaran ben representats a BB-
Construmat 2017.

‘BB Construmat vol donar cabuda a tots els 

agents de la construcció’

6. Com va sorgir la idea de realitzar el Bim Sum-
mit dins el context del saló?

El Bim ja ha estat present en anteriors edicions 
del saló, precisament, per aquest caràcter inno-
vador que forma part de l’ADN de BBConstrumat 
que ens fa avançar tendències. En aquest sentit, 

l’assessorament de les principals associacions i 
institucions sectorials per poder organitzar el certa-

què vam signar un acord de col·laboració amb el 
Col·legi d’Aparelladors de Barcelona (CAATEEB), 
Bim Academy i buildingSMART Spanish Chapter 
per acollir la tercera edició de l’European Bim Sum-
mit, que ells organitzen. Estem molt contents per-
què li dóna un gran valor afegit a la nostra oferta.

7. Vol comentar alguna cosa més per acomiadar 
l’entrevista?

M’agradaria convidar tots els membres del Gremi 
a prendre part d’aquesta nova edició de Barcelona 
Building Construmat, el saló d’un sector fonamental 
per a la recuperació de l’activitat econòmica i que, 
en aquesta nova etapa, vol marcar nous camins per 
a la seva modernització. 

 Font: Gremi de Constructors 

Foto: BBConstrumat

CAL CONTINUAR EMPENYENT AQUEST VAGÓ ANOMENAT ‘REHABILITACIÓ’ 

DESTACATS

En el marc del Construmat, l’OBRA va organitzar una 
jornada de debat sobre la situació de les polítiques 
de rehabilitació a casa nostra. En aquesta taula insti-
tucional hi van participar Janet Sanz (cinquena tinen-
ta d’alcaldia de l’Ajuntament de Barcelona), Josep Ma. 
Montaner (regidor d’habitatge de l’Ajuntament de Bar-

-
ralitat de Catalunya), Lluís Comerón (degà del Col·legi 
d’Arquitectes de Catalunya), Josep Martínez Zaplana 
(Vicepresident del Gremi de Constructors), Jordi Gosál-

paral·lel, es va celebrar una taula rodona per a debatre 
com assolir els diferents nivells que volem de la rehabi-

públic) van participar Susanna Pavón, Verònica Giró, 
Enric Mir, i Coque Claret.

A continuació, resumim, gràcies a la tasca informativa 
del nostre company Josep A. Martínez, alguns dels as-
pectes dels que es va parlar i els ‘titulars’ que es van 
despendre de bona part de les intervencions. 

Lluís Comerón va explicar breument les conclusions i 
-

tre el juny i el novembre de l’any passat, i va remarcar 
la “fe” en la rehabilitació, alertant que “la rehabilitació a 
espanya es troba 10 vegades per sota de l’estàndard 

-
cions han de parar atenció a aspectes com la salut, el 
confort, la seguretat o l’habitabilitat i l’accessibilitat. Cal, 
doncs, un nou model de transformació.

Josep Maria Montaner va recordar que la rehabilitació 
està integrada en la política de l’Ajuntament, tot accep-
tant el “retard respecte d’Europa”, alhora que aprofun-
deix en la necessitat d’habitatge públic i assequible mi-
tjançant aquest adecentament arquitectònic. I un tema, 
que malauradament ocupa pàgines de l’actualitat infor-

de la ciutat. Aquí, el màxim responsable d’habitatge 
a l’Ajuntament de Barcelona, va voler aprofundir en 

Reprenent novament l’opinió dels polítics, en aquest 
cas el de Janet Sanz, la regidora d’Ecologia, Urbanis-
me i Mobilitat : “És cert que Barcelona està limitada 

els habitatges”. Rehabilitació com a motor de canvi per 
als veïns i veïnes de la ciutat.  

Josep Martínez Zaplana, va voler reivindicar la tasca que 
està fent l’OBRA, promocionant la rehabilitació, i amb la re-
cerca i difusió de bones pràctiques del sector. OBRA amb els 

i generant valor. Contribuint amb la seva tasca a què el sec-
tor de la rehabilitació tingui una professió amb valor. 

Destacar les opinions crítiques que es van poder escol-
tar a la taula rodona, i on van participar-hi dos arquitec-
tes, un arquitecte tècnic, i un representant d’empreses 
constructores: així, a les preguntes llançades per Susa-
na Pavón, referides a si s’han assolit els objectius que es 

Verònica Giró remarca –referint-se a l’experiència des 
-

reivindica la  rehabilitació com a restitució d’elements 
adaptats a les noves necessitats actuals, girant entorn 
a la salut, la felicitat i la justícia social. I com a cloenda 
de la taula rodona, Coque Claret va lamentar que entre 
tots els actors “no hem elaborat un Pla Estratègic” alhora 
que fa un incís en el binomi humà-higiene, o en d’altres 
paraules: que els costos sanitaris per no tenir salubres 

l’habitatge no pot anar contra les persones.   

Ara, tal i com van manifestar alguns participants en el 

-
habilitació; potser cal prioritzar l’individu per davant del 

recursos a la rehabilitació; impulsar-ne una llei potent, i 

els usuaris i propietaris.  

i on la rehabilitació no pot expulsar als veïns dels seus 
habitatges, sinó integrar-los. Barcelona, ciutat de re-
ferència entorn a la rehabilitació. 

 Javier Jordán , en representació del CAFBL, va fer explí-
cit el suport d’aquest col·lectiu a la rehabilitació, i va reivin-

-
ques, que amb 80 anys d’experiència, treballen per a fer 

col·laboració i gestionar moltes rehabilitacions, encara de-

Com a representant d’habitatge de la Generalitat de Ca-
talunya,  Carles Sala, va posar l’exemple exitós de la 
campanya ‘Barcelona, posa’t Guapa’, però creu que en 
l’àmbit de la rehabilitació cal aprofundir en aspectes com 

-
cienciació en l’aspecte energètic. Ciutat construïda com a 
regeneració de l’espai urbà; empoderament de la pobla-
ció, i innovació i col·laboració entre administracions. 

Jordi Gosálvez, del CAATEEB, reclama que “la rehabi-
litació comença preventivament, i no cal deixar envellir 

mantra ens deixa aquest titular: ‘Quan l’obra nova re-

Foto: Chopo


